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Na tuto otázku je odpovědí jasná: jistěže jsou« Na asi 150 tisíc 
obyvatel Písně připadá zhruba 3000 vysokoškoláků, tedy něco přes, 
dvě procenta. Není to málo, uvážíme-li, že v Praze Siní tento po
čet asi 3-,5%« Ovšem skutečný počat vysokoškoláků závisí na výkladu 
tohoto slova.. Posluchač, řádně zapsaný a plnící své studijní po- 
vinnosti, je z hlediska školy řádným vysokoškolským studentea». Není 
toovšem výklad jediný, i když je to výklad z hlediska oficiální 
instituce«

Dvě procenta z celkového počtu obyvatel tvoří když ne třídu, te
dy alespoň společenskou vrstvu. Každá vrstva, má, nebo spíše má mít 
svůj vlastní společenský i politický život. Jinak by totiž neměla 
oprávnění používat uvedeného názvu. Mají tedy posluchači plzeňských 
vysokých škol právo nazývat se společenskou vrstvou, vysokoškoláky? 
Těžko se mohu aám pokusit o podrobnou analýzu současného stavu; 
uvedu'pouze několik věcí, o nichž vím a o nichž se domnívám, že ilu
strují postavení studentů v Plzni.

Především dvě věci upozornily plzeňskou veřejnost na to, že v Plz
ni cosi takového jako vysokoškoláci e&istuje. Byly to Majáles, zej
ména v roce 1966 a události po něm,

Tedy ad 1: Majáles 1966« Většina lidí ví, nebo se alespoň domnívá, 
že Majáles jsou studentské slavnosti. Z.Filosofské historie jsem 
se diozvědál,. že Majáles byly právě tím projevem studentů jako spole
čenské vrstvy, o který mi jde. V roce 1966 se v Plzni zúčastnilo 
Majálesu velké množství studentů; troufám si tvrdit, že naj všech 
manifestacích a shromážděních nebyla awni polovina počtu studentů, 

■ kteří se zde /náhle/ objevili. Toto kvantum se uspořádalo v průvod 
a odešlo na Lochotín baví ti se.'V průvodu byly transparenty s růz
nými hesly a jiná hesla se čas od času z průvodu ozývala. Na locho- 
tíně se studenti smísili s veřejností a zábava přestala mít student
ský charakter. To už je ale jiná věc. Podstatné je, že se zde stu- 

, denti ukázali široké veřejnosti opravdu jako společenská vrstva.
Nyní ad 2: Události po Majálesu. Pro většinu studentů byl Majá

les zábavou. Pro některé se však stal osudným. Většinu programu 
obstarávali studenti techniky. Ti také nejvíc pocítili mocenský zá
sah ze strany Veřejné bezpečnostiaa, bohužel, také ze strany školy. 

■Už na .seřadišti na Borech byla provedena kontrola hesel na transpa
rentech. Některým z nich, a byl jich značný počet, nebylo povoleno 
zapůsobit na veřejnost. Orgány VB použily své pravomoci. Nevím však 
zda jejich pravomoc dovolovala. i toto: někteří lidé chodili mezi s 
studenty s magnetofonem a natáčeli jejich rozhovory. Prý jen tak, 
pro sebe. Možná, že je to špatná informace, budu jedině rád, když 
mi ji tito lidé vyvrátí. I tyto záběry měly svůj podíl na tom, že 
později byli nekteří studenti vyloučeni ze školy. Nechci je zde teS 
jmenovat, o jejich rehabilitaci mi půjde jindy a musí to též uvážit 
sama Škola, čím by mohla najít cestu k lepšímu vztahu ke studentům 
a naopak. Nejde mi ani o způsob, jakým byl tento mocenský zásah 
proveden (doufám, že není sporu, zda to byl mocenský zásah či ne) 
Jde mi ted o to, jaký měla tato událost dopad ®ezi studenty. Studen
ti totiž jako společenská vrstva přestali existovat. Není š® koneč
ně čemu divit. Kdo další by chtěl být vyloučen ? Nic nezáleželo na 
tom, že FV ČSM s vyloučením nesouhlasily. Nejen vyloučení, ale ta
ké důtky a jiné kárné tresty a strach zůstaly v myslích studentů. 
Od té doby nedošlo v našem městě k žádnému podobnému pokusu ze sta
ny studentů, veškerá aktivita byla potlačena a na její ©ísto nas
toupila pasivita, lhostejnost, nezájem. Z vysokoškoláků se stali 
řádní posluchači vysokých škál.

Možná, že. se někdo domnívá, že situace není tak tragická. Uvedu 
několik dalších příkladů pro ilustraci svého tvrzení.
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V Kollárově ulici existuje jedinýC!) vysokoškolský klub v Plzni, 
klub LF. Má svou klubovou radu, na kterou jsbu zváni i zástupci ji
ných fakult. Pořádají se elektrikářské úterky, čtvrtky mediků, ve
čery, strojařů. Vypadá to, jako když ja vše v pořádku.(Nehledě ovšea 
ha to, že po městá koluje fáma o tom, jaké orgie se v klubu pořáda
jí) Kámen úrazu se totiž objevuje se stoupající náladou , tedy s 
přibývajícími hodinami.Klub totiž musí být ve 23 hodin uzavřen. Je 
to rozhodnutí pana Kudrleho, ředitele kolejí a menz v Plzni. Nic ne
pomáhaly stálé žádosti o prodloužení této hodiny. A tak si studenti 
zvykli. Začínají v 18 nebo v 18,30 a po 23„hodině miste na kolej pu
tují dále do města za další zábavou. Pokud uvedené rozhodnutí mělo 
chránit studenty před právní 'zhoubou v pozdních nočních hodinách 
v klubu, má přesně opačný účinek. Horší je, že si studenti zvykli, 
protože vědí, že se to nedá změnit. To ovšem není jediná bolest 
v souvislosti s klubem. Kromě občasné zábavy by studenti chtěli ně
kde posedět -po dobrém obědě, pohovořit, podiskutovat. Klub se ote
vírá v 11,30. Denně kromě nedělí. Vypadá to, jako když je vše v po
řádku. Ovšem většina- studentů zná to překvapení, když s kabátem 
v_ruce vezmou za kliku dveří a ony se. neotevřou. Potom teprve si 
všimne malé cedulky na dveřích: Dnes zavřeno, schůze katedry XY; 
Dnes zavřeno, večírek katedry YX. V poslední době se vysvětlení 
omezuje na lakonické Dnes zavřeno. Na druhé straně - klub je zaří
zen poměrně dobře. Jeho zařízení se stále lepší, viz v poslední do
bě hrací skříň. Z her jsou ale k dispozici pouze šachy, v poslední 
době i Člověče, nezlob se. Ovšem karty hrát je zakázáno. Jestli to 
je zábava hodhá studentů, ponechrne ji® samým. Krásné jsou ©všem scé
ny, kdy parta karbaníků je přistižena panes ředitelem Kudrle®. Kar
ty jsou zabaveny buž vcelku, nebo alespoň některé roztrženy. Studen
ti si koupí nové karty a hrají dál až do další kontroverze. Tyto 
scény jsou jediné .divadlo, které se v klubu odehrává. Kromě uvede
ných zábav totiž jiný program v klubu neexistuje. Prý bylo cosi dří
ve, ale teči nezájem, lhostejnost, pasivita a konec.

Ais přejděme o patro výš. Ano, jedná se o menzu. Existuje rada, 
která má tlumočit připomínky studentů ke stravování. V ní jsou ale 
pouze Členové redakce Indexu,.tedy lidé dostatečně vytížení jinou 
prací. Proč ta® nejsou jiní studenti? Není zájem, je jen lhostej
nost a pasivita. Každý si jen zanadává a nic víc.

Příklad další: ČSM. V poslední době; měl velkou publicitu spor 
pražských vysokoškoláků a. UV ČSM. Existují mezi nimi rozdíly v od
povědích na zásadní otázky. Uvažuje se o možnosti samostatné stu
dentské organizace. To se děje v Praze, nyní už i v jiných městech. 
A v Plzni? Žádné rozdíly v názorech na zásadní otázky. Plzeňští 
studenti totiž žádné zásadní otázky nemají! A proč taky. Nač si 
pálit prsty. Nezájem, lhostejnost, pasivita.

Další věc: V časopse Student existuje rubrika Vita nostra, zprávy 
z. vysokoškolských měst. Plzeň většinou není k nalezení. Tam se nic- 
neděje, tak jaképak zprávy? Nechci už opakovat svá tři slova, jimiž 
jsem charakterizoval plzenské studenty. Můj úsudek je jasný, své zá
věry necht si však každý udělá sám. Ne ovšem pouze z tohoto článku, 
nebo£ je to subjektivní pohled. Ale je to můj názor a chtěl jsem 
ho vyslovit. Budu jedině rád za každou polemiku, za jiné důkazy.

Shodou okolností jsem též členem centrálního Majálesového štábu 
i prozatímní rady připravovaného klubu, techniků. Jsem zvědav, kolik 
studentů s® změní z posluchačů na opravdové vysokoškoláky. Majáles 
bude velká příležitost. Obava té hrstky, která, jej.připravuj®, je, 
že se celá ta masa studentstva Majálesu nezúčastní. Já však doufám, 
že současné změny v ČSSR, jin^k též "československá kulturní revolu
ce” se kladne odrazí i v plzeňském vysokoškolském hnutí a že se 
vysokoškoláci v Plzni znovu stanou společenskou vrstvou.

/5.března 1968-/ VÁCLAV URBAN, III.roč.elek.
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■ v posledním Indexu jpem četl o obnoveném Majálesu. Mám. z toho ra- 
dost, i když prý má být bez průvodu, který byl na minulých Majálesech 
hlavním jevištěm. Zvláště dnes by se studenti neděli nechat zbavit 
možnosti promluvit k nejširší veřejnosti, a tu právě průvod dává. 
Píši vám ale z jiného «Žůvodu. Bude-li další Majáles, musí být také 
jasno kolem toho minulého a. jeho dozvuků. Proto uvedu'trochu histo
rie. Budu psát o Majáles 1965 a 1966 pohledem tehdejšího studenta 
3, a 4. ročníku strojní fakulty. Při prvním Majálesu jsme vystoupili 
jako "Neandrtálci" a "Kosmonauti". Později jsme byli často kritizo
váni a pozváni na Městský výbor ČSM, kde jsme měli vysvětlit, zc 
jsme svým vystoupením mysleli. Byli jsme upozorněni, že někteří pra
covníci KSČ žádají naše tvrdé potrestání, ale že ČSM. vzalo vcc na 
sebe. Nebyli jsme si vědomi žádné trestné činnosti, ani nám na MěV 
ČSM neřekli, že konkrétně to nebo ta je trestné. Videli jsme však 
z takového zájmu, že je něco v nepořádku, 
a tak jsme uvážili, že příští -rok zesměš
níme chyby v práci ČSM, tedy své organi
zace, a nebudeme se míchat do "vyšších 
sfér"(ctěli jsme dostudovat). Vyšla tedy 
v roce 1966 skupina "Svazáci", s hesly 
opsanými z Rudého práva ročník 1953 (Ňa 
rozdíl od vína tent© list ve sklepě vó- 
decké knihovny nemění svůj obsah). Skupi
na prošla městem a volala hesla ’’Ve Svazu 
je dneska smutek, kdo má rozum, ten nám 
útek", "Kdo nám sáhne do Svazu, tomu dáme 
■do vazu", "AŤ žije Svazáček", Na Lochotíně 
15 000 diváků zvolilo "Svazáky za nejlepší 
účastníky průvodu* Kosce® června však došlo na základě materiál1 
dodaných Bezpečností k disciplinárníma řízení» jemuž předsedal na 
naší fakultě profesor Kupka. Skupina "Svazáků" se zde řádní obháji
la, nebol komise uznala, že hesla jsou v auteriálech Bezpečnosti po- 
kroucena, a skupinu úplně osvobodila. V září však bylo zaveden no
vé disciplinární řízení, nebol rozhodnutí původní komise bylo itezi- 
tín zrušeno';"říkalo se, že na zákrok KV KSČ. Obvinění studenti dos- ' 
tali pozvánky, kde stálo, že proběhne nové řízení, nebol byly - -£• 
ny nové materiály.Profesor Kupka-se omluvil pro nemocna nové komisi 
předsedal profesor Bukoyský. Ovzduší jednání- se pokusím ukazat ra 
několika příkladech, jak mi je vyprávěli spolužáci:
•.o"Soudruhu předsedo, na pozvánce stojí, že zde budou nové materiá
ly, mohl bych je vidět?’’-"Od toho, abychom se ptali, jsree tady sy." 
..."Vždyl nám tleskalo 15 000 lidí, tak s námi snad souhlasili? 
’’Kolik vám chybí zkoušek, soudruhu?"’ a tak podobně. Nyní k otázce 
viny:
1) Bezpečnost vypracovala výklad jednotlivých hesel - tak třeba 
Svazáček prý znamená zmenšování významu SSSR, marné bylo vysvětlovat 
že jde o hospodu blízko koleje.
2) K otázce zprofanování ČSM - každému je jasné, že když s® Cl er ČSM 
proviní proti své organizaci, je odpovědný jí a ae škole.
Důkazem viny byly předložené fotografie z průvodu. Ty ale dokazují 
jen účast a ta přece nebyla trestná. To však stačilo k udělení přís
ných důtek všem členům skupiny "Svazáků"; dva z nich, kteří si vy
půjčili Rudá práva ve vědecké’knihovně, byli označeni za iniciátory 
a vyloučeni ze studia. Postižení se odvolali k děkanovi a ročníkový 
výbor ČSM tehdy protestoval z následujících důvodů:
- zástupci ročníku nebyli pozváni včas, dostali,telegramy v den ko

nání komise, a přitom mají právo s® jednání zúčastnit



- nebyly dodány žádné nové materiály, takže nebyl dôvod k novému 
řešení

- jednání probíhalo v duchu nedůstojném vysoký školy, obviněným by
lo upíráno základní lidské právo hájit se

- oficiální trest byl za špatné chování na veřejnosti, které nebylo 
nikomu dokazováno.

Děkan prof.Bartuška řekl, že sice uznává, že máme vážné důvody, 
že celou věc zváží, ale že nemůže zrušit rozhodnutí komise, kde za
sedali vážení lidé. Nakonec však přece změnil trest jednoho z.vy
loučených na důtku.
Na celém jednání bylo vidět, že není vedeno z iniciativy školy; 
průběh byl natáčen na magnetofonový pásek, pro který si pak přišli 
tři pánové (odkud jsou, jsme nevěděli).
Myslím, že škola má velkou zodpovědnost za výchovu mladých lidí / 
a nemůže na svém štítě nechat tak zjevnou křivdu. Myslím »1, že by 
nemělo dnes cenu řízení nějak obnovovat a znovu určovat, kdo má na 
čem jakou vinu, ale je nutné říci alespoň - pardon, v té dtobě to 
nemohlo dopadnout podstatně jinak. Teda vřejná omluva postiženým, 
to je to lidsky slušné minimum. A můžeme se věnovat své práci s.čis
tým jménem. Pak už zůstane jen otázka osobní iniciativy toho, kdo 
se propůjčil k jednání, které se těžko vejde do svědomí poctivého 
občana socialistického státu, natož do svědomí někoho kdo vychovává 
mladou generaci. Svědomí je ale věc soukromá. Takže nezbývá než dát 
pozor, aby takoví lidé nerozhodovali už a ničem, kde by uplatnili 
své "cenné zkušenosti". Vždyl budou různé volby do orgánů školy i 
jinam, tak je nezaspat a využít té šance. 
AČ žije MAJÁLES’68 - s průvodem!

Ing.Miroslav Neumann



Případ Majáles...
Po dvouleté přestávce se tedy aá opět v Plzni konat Majáles# 

Již několik týdnů se Majálesový štáb zabývá jeho přípravou, takže 
se dá předpokládat, že jeho průběh bude úspěšný# _Po organizační 
stránce - nebot jen toto může štáb zaručit# Jeden velký otazník 
však visí nad Majálesem - zda se ho studenti skutečně spontánně zú
častní* Nebol ve vědomí studentské veřejnosti jsou dosud příliš ži
vé neblahé události po Majálesu, v roce 1966# Není to jen samotný 
fakt, že řada studentů byla za. své vystoupení potrestána, ale zejmé
na způsob, jakým k tomu došlo, že totiž stejná provinění byla řešena 
v rozmezí několika málo měsíců dvakrát, přičemž podruhé s mnohem, 
ostřejšími důsledky# Již v té době bylo veřejným tajemstvím, že re
vize disciplinárního řízení byla provedena na popud "vyšších míst" 
a tato skutečnost samozřejmě značně poškodila pověst školy a jejích 
akademických funkcionářů v očích studentů# Nenašel se v té době nik
do, kdo by věrohodně objasnil celé pozadí těchto jednání# Jestliže se 
o to dnes snaží redakce INDEXu, chce tím splatit svůj dluh vůči stu
dentům © přispět k odstranění všeho, co mnohým studentům dosud brání 
ve větší společenské a politické aktivitě.

Naše první cesta vedla za prof# Bukovským, který byl tehdy v zá
ří 1966 předsedou disciplinární komise na strojní fakultě, a kterému 
jsme položili několik otázek:
"Proč, se případ, který byl už jednc-u vyřešen, projednával znovu?" 
"Je to už dost dlouhá doba, mé odpovědi nemusí být zcela přesné* Ce
lá věc se projednávala na kolegiu rektora# Rektor nepřijal závěry 
disciplinární komise, protože komise nepřihlédla ke všem informacím, 
které byly k disposici* Z toho důvodu bvlo nutno řízení obnovit. Přes
nější informace by vám podal prorektor Čapek."
"Jak byli zjištěni hlavní viníci? Říkalo se, že ve Státní vedecké, 
knihovně byla zjišťována jména, těch, kteří si tam před Majálesem vy
půjčovali staré ročfiíky Rudého práva, z nichž pak některé citáty po
užili pro své transparenty,"
"Nevím,^disciplinární komise nezjišťovala fakta, ale na základě pod
kladů měla rozhodnout. Neměli jsme právo přezkoumávat materiály, to 
mohla udělat jedině Bezpečnost# škola dostala materiály od vyšších 
míst a ty pak předala disciplinární komisi. Měli jsme diskusi o matte- 
riálech, ale neděli jsme aparát na jejich prešetrení. Prorektor Čapek 
organizoval sezení u rektora, kde byli i zástupci Bezpečnosti a pro
kuratury, kteří dělali výklad, co, kde a kdy bylo pozorováno. Úkol ko
mise byl na základě pokynů od rektora a na základě materiálů rozhod- 
noůt a posoudit vinu studentů, kteří se dopustili sprostých urážek 
a vulgárností#Byly i tendence postupovat ještě ostřeji, než jak tomu 
bylo ve skutečnosti, ale ty nevznikly na Jíuďě" školy
"Je zde-cosi" nelogického. Kdyby jednalo jen o projevy vulgárnosti, 
nemusel by se ve věci angažovat Krajský výbor KSČ a Státní bezpečnost«"
"No ano, každá činnost je do určité míry’ politická# Celý Majáles' měl 
prvky recesní, vulgární i politické."
"Máme dojem, že i kdyby se v celém průvodu nebylo vyskytlo jediné 
sprosté slovo, byla by celá záležitost- dopadla v podstatě stejně#"
"Kdyby nebylo v celé akci došlo k projevům vulgárnosti, pak mohu říci, 
že bychom mohli v celé řadě případů ustoupit od trestu# Mohli jsme 
o celé řadě věcí ideologicky diskutovat, nazvat je třeba reakčními, 
ale řešit je jinak. Ovšem takhle jsme byli zahnáni do kouta a neměli 
jsme možnost studenty obhajovat,"
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"Dnes je Majáles 1966 pojmem, který umrtvil politickou aktivitu stv- 
dentů,"
"To je velké zjednodušení. Na celém světě, a já cestoval hodně, ne
najděte systém, Kde by si studenti mohli dělat co chtějí« V mnohých 
státech se proti studentům postupuje daleko ostřeji, než u-nás." 
"Nebyla revise případu vynucena, shora?"
"Jsou o tom zápisy z kolegia rektora. Já přesně nemohu odpovědět. Tou 
věcí se zabýval celoškolský výbor KSČ, KV KSČ i školský referát KNV.” 
"Byla výše trestu doporučena z těchto vyšších míst?"
"Žádný nátlak v tomto směru nebyl. Ani předem tresty známy nebyly.
V takovém případě bych byl funkci složil, protože by to nemělo cenu. 
Myslím, ž© bylo původní rozhodnutí kritizováno ze strany Městského 
i Krajského výboru KSČ i ze strany závodní organizace KSČ. Týkalo se 
to hlavně jedné skupiny, která při prvním řízení vůbec nebyla potres
tána." '
"Byli při jednání disciplinární komise přítomni zástupci nějakých ji
ných organizací?"
"Jedině zástupci ČSM." 
"Zachycovaly se odpovědi na magnetofon?" 
"Ano, hebot bylo velké množství vypovídajících. Pásky nebyly nikomu 
za žádných okolností poskytnuty. Sloužily jenom, pro potřebu discipli
nární komise. Jsou už smazány. Magnetofon jsme nasadili teprve tehdy, 
když docházelo k různým názorům členů komise na jednu a tutéž výpověo 
"Jak se došlo k těm čtyřem vyloučeným?" 
"Postupným porovnávání® faktorů. Někteří mládenci si navzájem při vý
povědích zbytečně přitěžovali."
"Spěchala tak opravdu celá záležitost, že musela být vyřešena ještě 
před zahájením semestru, kdy v Plzni většina studentů nebyla?"**' 
"Spěchala. Rektorovi, byl dán pokyn, aby vše bylo uzavřeno." 
"Domníváte se, že kdyby se tato událost odehrála dnes, posuzovala bv 
se jinak?" '
"Je^U těžké říci objektivně. Mohu říci jen svůj názor. Některá oro- 
vinení, týkající se politických narážek by možná byla posuzována 
z mírnějších hledisek, ovšem vulgárnosti by se posuzovaly stejně "

Podobný rozhovor jsme den poté učinili i s prof, Volfe®, který 
byl y září 1966 předsedou disciplinární komise na elektrotechnické*' 
fakultě. Aby mohl lépe popsat průběh událostí, pozval prof.Volf i roz
hovoru též proděkana Klátila, který byl tehdy rovněž Členem discipli
nární komise. Začali jsme stejnou otázkou* jako na strojní fakultě: " 
"Proč jste jako děkan nepřijal závěry první disciplinární komise 
takže se případ musel projednávat znovu?" "'v*
Volf: "Prorektor Capek mi oznámil, že rektorát nesouhlasí se závěrv 

disciplinární komise a naznačil, že se bude muset případ pro
šetřit. znovu.”

Klct^: "První řízení bylo děláno na základě písemných výpovědí stu
dentů, uvedených na seznamu (byli jen dva), pod které'se ^seli 
po ;.epsat a na jejichž základě jsme je osvobodili,"

INDEX: "Byla před druhým řízením známa nová fakta?"
Klátili"DruM jednáni už se zřejtó díie na lákl^g proUlMky Mt,riá- 

AU. Ja osobně jsem je viděl -jen jednou," '
-7- ‘



Volf: ,”Byla nám přečtena hesla a byli jsme dotazováni, zda s tím 
souhlasíme,”

INDEX:"Komu jste-museli odpovídat?”
Volf: "Byli jsme tam já, Bukovský, Čapek a Bečka z Krajského výboru 

KSČ. Řídil to prorektor Čápek, lasa nám byl dán materiál pro 
nové řízení, Zúčastnil jsem se potom disciplinárního řízení 
na strojní fakultě jako pozorovatel. Na konci jednání jsem se 
tázal studentů strojní fakulty, zda se s nimi zúčastnili i na
ši dva provinilci. Odpovídali záporně, ale dle fotografií by- 

- lo zřejmé, že se i tito dva zúčastnili."
Klátil:"Požádali jsme prostřednictvím prorektora Bezpečnost o schůzku, 

jež se pak konala na rektorátě. Chtěli jsme materiály znovu 
vidět a zvážit. Byli jsme ubezpečováni, že materiály jsou napros
to v pořádku a že' jim máme věřit. Měli jsme na vybranou: bučí ře
šit záležitost na půdě školy a nevyžadovat předání materiálů, 
nebo nechat celou věc prokuratuře, které.jediné by Bezpečnost 
materiály předala."

Volf: "Existovaly prípisy z ministerstva, že se celá záleží má ře- 
. šit znov.u."

Klátil:"27.srpna si mne zavolal s.Bečka a tam mi bylo řečeno ; že se 
vše bude probírat znovu. Teprve v prvních zářijových dnech se 
to stihlo. Rozhodli jsme se nakonec pro vyloučení jednoho z pro
vinilců po tlaku ze všech stran a vymínili jsme si, že bude'moci 

■být pa roce přijat zpět na školu bez přijímacího pohovoru-pouze 
ks základě doporučení závodu."

Volf: "Vyloučený student se odvolal ministrovi, ten to dal- rektorovi, 
rektor novému děkanovi a ten odvolání zamítl.' Před konečným 
rozhodnutím jsem byl za s.Bečkóu; ptal jsem se ho, zda vyloučit 
nebo nevyloučit. Odpověděl, že je to Čistě naše věc, Přiznávám, 
že celá zodpovědnost za řešení je na mé osobě; já odpovědnosti 
neuhýbám, i když jsem si vědom, že se na mne studenti mohou zlo
bit."

Naše -další cesta vedla za děkany obou fakult, nebol jsme především 
Chtěli vidět dokumentární materiály & ty byly uloženy na děkanátech. 
Jak jsme předpokládali, nebyly.nám materiály poskytnuty ihned, ale oba 
děkani si vyžádali čas na nutné konsultace s jinými funkcionáři školy. 
Náš požadavek se tak ještě téhož dne (t.j. 13.března) dostal na pořad 
kolpgia^ rektora, které mu.věnovalo asi dvě hodiny ze svého cenného ča
su a rozhodlo se pozvat nás na pátek 15.března v 11 hodin k soudruhu 
rektorovi, kde nám.bude oznámeno stanovisko vedení školy.' V uvedenou 
dobu jsme tedy stáli připraveni, v předpokoji rektorovy pracovny, ovšem 
takřka hodinu jsme ještě museli počkat, než si představitelé školy zno-. 
vu prodiskutovali a ujasnili své stanovisko. Pak se konečně otevřely 
čalouněné dveře a na naše dotazy byli připraveni odpovídat:' rektor VŠSF 
prof. Langer, děkani prof. Bartuška a prof. Chládek, zástupci discipli
nárních komisí z roku 1966 profesoři. Bukovský a Volf. doc. Bureš a 
doc. Klátil, prorektor doc. Červený'a zástupce DV KSC doc. Sýkora. 
První dotaz INDEXu se samozřejmě týkal dokumentů; byli jsme ujištěni, 
že jsou nám kdykoliv k disposici na děkanátech.. Potom nám soudruh 
rektor oznámil, že stanovisko školy bylo právě schváleno a že než bude 
sekretářkou přepsáno, můžeme diskutovat. Z rozhovoru, který pak násle
doval, vyjímáme:
INDEX: Komise neměly k disposici podrobný materiál od Bezpečnosti?
Volf: Nedali nám je, protože nejsme bezpečnostní aparát, ovšem prý 

je věcí školy, aby si tu věc dala do pořádku. Oni že by eáteriá- 
ly dali jedině soudu. Dostali jsme jen část fotografií a seznam 
hesel. g



INDEX: Půjderae-li na Bezpečnost» abychom se pokusili ty materiály 
vidět, můžeme taní říci» že za naším požadavkem stojí škola?

Langer:Skola nemůže Bezpečnosti poručit co mají a co nemají dát k dis
posici«

INDEX: Ale opačně to jde.
Langer:Musíte rozlišovat čas minulý a přítomný«
Červený: Pokyny jsme dostali od ministerstva a KV KSČ. Těm snad materiá

ly Bezpečnost poskytla. My jsme dostali jen to málo a na základě 
toho jsme museli jednat.

INDEX: Škola nesehrála dobrou roli. Student očekává od svého profesora, 
od akademického funkcionáře, že říká své názory a také za nimi 
dovede stát. Tehdejší způsob jednání poškodil, důvěru studentů 
ke škole a dost umrtvil jejich politickou aktivitu.

Bureš: Tehdy stála komise v situaci: v případě, že najde inšpirátora, 
potrestat jen jeho, jinak postihnout celou skupinu. Komise udě
laly maximum pro to, aby tresty byly co nejmenší.

INDEX: Bylo rozhodnuté, aby i letošní Majáles se konal s průvodem. Ja
ký je vás názor na to?

Langer:Ministerstvo školství vydalo pokyny jak provádět Majálesy; prů
vody se v tom nedoporučují. Je ale těžko k tomu něco říci, událc - 
ti teá mají rychlý spád. Budeme muset počkat na instrukce, které 
budou k disposici. Plzeň je po téhle stránce zvláši citlivá, 
obyvatelstvo není vysokoškolákům příliš nakloněno. Nemohu dát 
ihned souhlas, ale doufám, že budete vše držet pevně v rukou.

Před koncem této schůzky jsme obdrželi jeden výtisk stanoviska 
kolegia rektora k Majálesu 1966, který zde nyní otiskujeme t plném, 
znění:

Výpia ze zápisu z® schůze kolegia rektora V5SE v Plzni dne 13.3.1968

Kolegium rektora se zabývalo též výsledky řízení kárných komisí prováděných na 
obou fakultách vysoké školy po Majálesu v roce 1966 a došlo k těmto závěrům:
1. Jednáni kárných komisí o chováni studentů o Majálesu 1966 probíhalo na obouvfakultách 

postupně ve dvou řízeních, z nichž druhé řízení bylo vyvoláno nátlakem z vyšších míst.
2. Kolegium rektora vychází z toho, že malá část studentů se provinila provoláváním 

vulgárních a politicky nevhodných hesel a nesením transparentů s vulgárními nápisy, 
jak bylo konstatováno již při jednání kárných komisí. Toto chování studentů poškodilo 
v očích plzenské veřejnosti dobré jméno naší vysoké školy a tyto projevy nesvědčily 
o patřičné intelektuální úrovni proviněných stuaentů«

3. Kolegium rektora považuje za správné, aby byla prověřena kárná opatření uložená při 
jednání kárných komisí. Tato jednání byla vyvolána zásahem MŠK, pracovníků KV KSČ 
a orgánů bezpečnosti. Kárným komisím byly předloženy bezpečnostními orgány jen někte
ré dílčí doklady o protistátním charakteru hesel, skandovaných a nesených v průvodu. 
V© druhém řízení kárných komisí byla uložena tvrdší kárná opatření a v několika pře
padech 'bylo provedeno vyloučení st.udentů ze studia.

I když všichni vyloučení studenti se po roce opět vrátili na školu, rozhodlo kole
gium rektora znovu prověřit rozhodnutí kárných komisí. Uložilo děkanům obou fakult, 
aby dali přeáetřit výši kárných opatření a předložili příštímu kolegiu rektora dne 
6.4«1963 návrhy na další opatření.

Závěrem nutno konstatovat, že naše vysoká škola při druhém projednávání kárných 
opatření z Majálesu 1966 byla ovlivněna tlakem uvedených orgánů v tom smyslu, že nobu- 
dou-li studenti postiženi tvrdými kárnými opatřeními na škole, bude zavedeno trestní 
řízení s výsledky podstatně závažnějšími.
V Plzni dne 15.3.1968
Za správností H. Malá



Nyní by tedy měly promluvit dokumenty. Předem musíme čtenáře upo
zornit, aby nečekal nějaká senzační odhalení* Jsou to dokumenty z* 
jednání na škole a neobsahují už v podstatě nic jiného než eo jsme 
se dozvěděli^z předešlých rozhovorů. Přesto je zajímavé posoudit ohr 
aah'1 styl některých pasáží, z nichž budeme citovat své ukázky. Něk
teré přímo vybízejí ke komentáři či otázkám - to však ponecháváme n® 
úsudku čtenářů.

Ze zápisu o jednání kárné komise ne FE dne 29.června 1966: 
"...Na základě' písemných a fotografických materiálů o negativních 
jevech Majáles 66, které byly zapůjčeny rektorátem VŠSE, byla vy
šetřována účast na Majáles 66 u studentů Jiřího PSssla a Pavla Ká
lala. U jmenovaných vzniklo podezření, že se dopustili přestupku 
aktivní účasti na skandování vulgárních hesel.
. Vzhledem k tomu, že se kárné komisi nepodařilonprokázat, že &e 
výše jmenovaní studenti dopustili zmíněného*přestupku, rozhodla 
kárná komise zastavit další kárné řízení proti jmenovaným studen
tům. Toto rozhodnutí kárné komise bylo jednomyslné." 
Podepsáni doc.Mayer (předseda), doc.Klátil, ďoc.Klier.

Příkazem prof. Volfa, děkana FE, ze dne 8.7.1966 se vyšetřování 
obnovuje:
”...výsledek vašeho šetření jam konsultoval s prorektorem Čapkem, 
navštívil jsem také KV KSČ, kde jsem si znova, vyžádal materiály. Po 
tomto prošetření jsem došel k názoru, že kárná komise naší fakulty 
nepochopila správně materiály... '
...Dále mi z materiálů bylo sděleno, že je bezpečně zjištěno, že se 
s.Pěssl aktivně předem zúčastnil přípravy hesel na Majáles, z nichž 
některá jsou neslučitelná s chováním občanů našeho státu..."

Ze zprávy kárné komise dre 10.září 1966:
.Seznámení s materiálem provedli členové kárné komise několi

kerou návštěvou na KV KSČ, na prokuratuře, provedli konaultaci 
s bezpečnostními orgány. Výsledkem těchto jednání bylo zjištění, 
že s.Pěssl se zúčastnil Majálesu v úboru žačka, převážně v blíž- ' 
kosti skupiny v pruhovaných kostýmech, jejichž přejev byl hodnoc&n 
jako jeden z nejzápornéjsích. S.P£„&1 byl současně označen jako 
jeden z iniciátorů negativních hesel, a to v tom smyslu, že z je
ho ^projevu tato negativní hesla mohla vyplynout...
•.»Závěr:kárná komise srovnala výpovědi s.Pěssla s materiály,- 
které podíle sdělení bezpečnostních orgánů jsou prokázány.•• 
...Na základě těchto zjištění rozhodla kárná komise jednomyslně 
vyloučit s.POssla ze studií ná VŠSE Plzen"
Kárná komise, kterou vedl prof.Volf (v té diobč už nebyl děkanem, 
proto mohl tuto funkci vykonávat) a jejímiž členy byli prof.Dub
ský a doc.Klátil, udělila dalšímu obviněnému, s.Kálalovi, větši
nou hlasů důtku.

Na strojní fakultě byla situace složitější, nebol zde bylo v kárném 
řízení celkem 49 studentů. První jednání kárné komise ve složení 
prof.Kupka (předseda), prof.Bečvář a doc.červený se konalo ve dnách 
23.až25.června 1966. Byla posuzována činnost skupin "Svazáků”, ’’Ná
mořníků", "Nevolníků" a "Turků”. V materiálech, uložených na strojní 
fakultě, je i onen proslulý "usvědčující dokument”, který jediný mě
ly kárné komise k dispozici (v prvním i ve druhém kole řízení): 
Je to nevelké album fotografií oněch čtyř -uvedených skupin, opatře
né seznamem provolávaných hesel a přesnými osobními údaji studentů, 
kteří jsou na fotografiích poznat. Nic víc. Ani autor fotografií, 
ani autor soupisu hesel, ani instituce, která tyto materiály .shro
máždila, Dokonalá anonyraita. V seznamu hesel jsou některá dodatečně 
tužkou opravována, patrně jak účastníci je pak během .jednání uváděli 
na správné znění. Ani v zápisech kárných komisí není původ<tohoto 

"dokumentu” nijak vysvětlen. Dotazy jsme zjistila, že prý byl předán 
na školu z KV KSČ, kam ho snad měla dodat Bezpečnost.
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2® závěrů prvního kárného řízení vyjímáme:
"Vrozhovorech studenti přiznali nevhodnost některých svých proje
vů» ale rozhodně popřeli úmysl vystupovat proti základním princi
pům naší společnosti nebo proti spojenectví se Sovětským Svazem* 
Komise posuzovala proviněníkaždé skupiny posluchačů podle předlo
žených materiálů-a z výpovědí posluchačů« Nemohla však poslucha
čům dokázat některá hesla» pokud je posluchači popírali»” 
Rozhodnutím kárné komise bylo pak upuštěno od kárného potrestání 
"Svazáků" a "Námořníků”» na-b.oi komise nebyla přesvědčena» že by 
účastníci těchto skupin byli provolávali vulgární hesla» Zbylým 
dvěma skupinám byla uložena důtka»

Nově svolaná a rozšířená kárná komise ve složení prof»Bukovský 
(předseda), prof«Breník, prof»Bečvář, doc.Červený a doc»Bureš 
zasedala pak 7.a 8.» září 1966» Že zápisu z jednání této komise 

■ cituje©®:
”».»v úvodu jednání byli členové kárné komise seznámeni s no
vými skutečnostmi a průkaznými podklady poskytnutými orgány 
prokurátora a Veřejná bezpečnosti» Všem-provinivšímse účastní
kům- Majáles 1966 byla v průběhu jednání poskytnuta možnost a 
příležitost k vyjádření»».”
V závěru zprávy se s.j. říká:
‘•-svým počínáním před širokou veřejností demonstrovali svoji 

politickou nevyspelost a nezralost:
-vulgárnost a sprostota některých hesel a transparentů, kromě 
negativního politického působení, překročila značně meze 
slušného chování a působila urážlivě a provokativně na veřej
nost;

-zesměšňováním budovatelského úsilí a znevažováním našeho- spc- • 
jenectví s SSSR a činnosti RVHP projevili negativní postoj 
k politice naší strany a vlády;

■ -široká veřejnost nestotožnila se s negativními projevy, účast
níků Majáles a naopak správně odsoudila neuváženo?t a vulgár
nost jejich počínání.

V průběhu jednání došla kárná komise k názoru, že u některých 
studentů se projevila větší iniciativa; ve smyslu negativních 
projevů a z toho důvodu navrhla u čtyř účastníků vyloučení ze 
studia..»”
Vyloučeni byli Poláček a Víta ze skupiny "Svazáků" a Křenek a 
Stecher- že skupiny ’’Nevolníků"(jinak též “hnědě pruhované kos
týmy"). Dále bylo uděleno 34veřejných důtek (z toho u 13 navíc 
i ztráta studijních úlev a výhod na jeden rok) a 11 důtek.
Všichni vyloučení (tedy i PSssl z FEJ se proti rozhodnutí od
volali- k děkanům fakult; odvolání byla zamítnuta s výjimkou 
soudruha Víty-, u něhož děkan zmírnil tesat na veřejnou důtku» 
Pravdou ovšem je, že i zbývající byli po roce znovu na Školu 
přijati a dnes tady pokračuji v© studiu.

Kdybychom měli provést stručnou rekapitulaci toho, co jsme až do
sud zjistili, vypadala by asi takto:
V červnu 1966 jednaly kárné koaise na základě stručného "alba" 
fotografií a hesel dodaného z KV KSČ a vynesly přiměřené tresty. 
S těmito opatřeními nebyla na "vyšších místech" (KV KSČ, MŠK) 
spokojenost; vliv těchto míst byl vykonáván patrně osobním sty
kem s funkcionáři, nebol-, se po něm nezachovaly žádné doklady. 
Nové usvědčující materiály nikde z funkcionářů školy neviděl, 
byli pouze Bezpečností přesvědčováni o jejich existenci, přičemž 
měli sa vybranou: buS nová kárné řízení bez nových dokumentů, 
nebo bude" celá věc předána prokuratuře.
V září vynesly nové kárné komise přísné tresty.

/dokončení na straně 13/



Obrátili jsme se na předsedu 30 KSČ VSSE v Plzni s. doc. Sýkoru se dvěma otázkami, 
ktere v poslední dob© stoji v popředí všeobecného zájmu:
lo Jaký , je názor stranické organizace VoSE na současný vývoj ve studentském hnutí?
2o Jaké stanovisko, zaujímá ZO KSČ k současnému obrodnému procesu ve straně?

"Jsem rán, že INDEX projevil zájem o náš názor na tyto problémy, zvláště proto, 
že se nám nepodařilo vyvolat tento zájem u redakce krajakého tisku« Několikrát jsme 
se snažili poskytnout soudruhům 3 Pravdy informace, které by jim umožnily seznámit 
své čtenáře 3 děním ve stranické organizaci na technice. Bohužel marně«

Stanovisko naší organizace k otázkám, které jste mě položili, je jednoznačně vy
jádřeno ve výroční zprávě ZO KSČ na VŠSE Plzeň, která byla přijata na plenární schůzi 
dne 21o2ol963 (tedy již více než před měsícem - pozn.red.)" 
"Odpovědí na první otázku je následující pasáž:"

Je dooře známo, ze uz delší dobu volají studenti po vytvoření své studentské orga
nizace« Avšak názory, návrhy na takové uspořádání nedožij svého«Výběr se domnívá, že 
bychom 3 dosavadní praxí měli skončit a vytvořit na Vysokých školách takové podmínky, 
t.j« postavit před studenty takové cíle, aoy oni sami pocítili nutnost vytvořit si 
vlastní organizaci. Postavme před ně povinnosti a cíle podle toho, jakého chceme míti 
absolventa. Profil absolventa byl na naší vysoké škole již postaven« Chceme nejsa tech
nika., ale mladého člověka se širokými zájny a znalostmi technickými, kulturními, se zna
lostmi a jasnem v teoreticko-politic^/ch otázkách« V tom, co od studentů chceme, v kon
cepci naší práce, v postavení povinností a ukolu - v tom spatřujeme vedoucí úlohu stra
ny« S tím musíme také studenty řádně seznámit. Ale ne jen to, musíme je zatížit povin
nostmi po všech stránkách tak, íby student- přicházející na vysokou školu poznal, že 
izolovaně, sám, bude tyto úkoly plnit jen těžko« Pak pocítí sám nutnost se spolčit, t.j. 
vytvořit si organizaci. Avšak vedle poznání této nutnosti dejme studentům i prostor 
pro spolupráci, pro pochopení, že bez studentské organizace se vysoká škola nemůže 
obejít, má-li být opravdu školou vysokou«. Potřebujeme protivní}», oponenta, ale i spolu
pracovníka, bez něhož bychom programovaný typ vysokoškolského absolventa neuskutečnili.

V tom spatřujeme úlohu studentské organizace. V obsahu studentských zájmů a povin
ností. Úlohu organizace, vzniklá z jejich přirozenosti a tuto reprezentující, bez ohle
du na název či abstraktní jednotu.
• Vytvořit sx vlastní studentskou orhanizaci, po které dnes studenti volají, je jen 
přirozeným důsledkem jejich postavení v naší společnosti. Nemůžeme zavírat oči nad vy
tvářením nálad, že student nepracuje, že je pro národ zbytečný, část našeho národa hle
dí na studenta jako na cizí těleso v našem organizmu a podle toho mu také přikládá 
význam a budoucí roli. Jsou to jistě otázky daleko hlubší, jejichž kořeay zde nelze 
kvalifikovaně•rozebírat. Ale mnozí lidé se budou muset smířit s faktem, že socialismus 
se nedá dělat bez vědy, t.j. bez jejích nositelů, a že těmto nositelům musíme v této 
společnosti zajistit místo, které dosud nemají s které jim v zájmu věci patří."
”K současnému procesu ve straně se v naší zprávě říká toto:”

V cele stranické veřejnosti se dnes volá po vytvoření vnitrostranické demokracie. 
Prohlašujeme, že se k tomuto požadavku, připojujeme. Vítáme a považujeme za důležité 
pro obnovení damosracie to, že hegemonem v posledních událostech byl volený orgán a ne 
aparát. Na základě tohoto faktu požadujeme posílit pozice volených orgánů na všech 
stupních tak,.aby aparát, sekretariát, byl orgánem pomocným a ÚV, KV a OV naopak se 
stal hegemonem stranické organizace ve státě, kraji, okrese a ne jen místem na. schva
lování činnosti a politiky sekretariátu.

Podíváme-li se na tuto praxi, která ve straně zdomácněla, vidíme, že jsme vypěs
tovali kult funkce a tím i kult funkcionářů. To znamená, že názor prostého člena stra
ny a názor funkcionáře byl hodnocen jinak. Funkcionář měl vždy pravdu a to také díky 
tomu, že byl informován« Kdo je informován, je chytrý a rozumí situaci. Kde informován 
není je pak odsouzen k roli pasivního diváka své vlastní hry. Kdy už se konečně důle
žitost kvalitních a rychlých informací a tím i důvěra v prosté členy strany nejen slovy 
uzná, ale také prakticky uskuteční? K čemu slouží slovně proklamovaná hesla o jednotě 
a eemknutosti, když na druhé straně se zcela vědomě takte vytváří politická nekvalifi- 
Koýancst širokých mas komunistů?2? má za následek nejen politickou nekvalifikovánost, 
ale i vytváření osobních, skupinových a jiných názorů na naši vnitřní nebo zahraniční 
politiku. Vždyí vytvořením mnohých nesprávných názorů není ani tak výsledkem zahranič— 



ní antikomunistické propagandy (na kterou by to anózí odpovědní funkcionáři rádi svedli),- 
ala výsledkem našich nedostatků»

Hovoří se dnes často o budoucnosti. Domníváme se, že pro skutečně odpovědnou poli
tiku nám v současné době ve straně chybí koncepce» Kolik teoretických i praktických otá
zek nebylo- dosud zvládnuto! Vytvořit koncepci naší politiky předpokládá provést kritiku 
a analýzu naší skutečnosti bez. ohlodu na zájmy osob nebo skupin» Provést analýzu & hod
nocení a nebát so, že budeme muset prožít mnohá zklamání. Domníváme se, ža as to dosud 
nestalo® Ani poslední TEZE tyto požadavky nesplňují (Říjnové - pozn.red»). Nemůžeme do 
nekonečna stavětm kdysi, vzniklých názorech, na provždy daných principech, či apriorních 
zásadách» Musíme podrobit kritice dosavadní praxi, stávající skutečnost a na tomto zákla
dě teprve postavit principy a zásahy, nové, odpovídající skutočnosti»

A ani dnes to nemůžeme udělat jednou provždy, ale pc jistém čase to v nových podmín
kách musí ti další, kteří u toho budou udělat znovu»

Pro takovou kritiku a vypracování vědecko koncepce je nutno vytvořit svobodný prostor 
bez podezírání, bez ovlivňování osobami aácupinami»

V dané situaci nemůže vzhledem k nízkému stupni vnitrostranické demokracie vyjít zá
sadní zlepšení situace ve strano od základních organizací» Ty k tomu nemají .ani předpokla
dy, ani prostředky a nemohou sfým působením pronikat do celku strany« Tato otázka závisí 
na ústředních orgánoch a pak postupně náiižšich. Základní organizace mohou proto uděl&t 
mnoho dobrého svou kritikou a zodpovědnou prací v místě svého působení. A k tomu se plně 
hlásíme»

Případ Majáles /dokončení ze strany 11/

Tímto zjištěním "případ Majáles” nekončí. Ani odpovědnost předsta
vitelů »koly nekončí přiznáním nátlaku shora® A nejde jen© reha- 
bilitaci těch studentů, kteří si ji zaslouží (to snad ukáže ono ’ 
pře-šetření, o němž se mluví ve stanovisku kolegia rektora), i když 
o ni jda samozřejmě také. Rehabilitace nebo přešetření - to je 
vidy jen pohled dto sainulo&ti (i když nový pohled). Jde ale hlavně 
o budoucnost» 0 budoucí vztah školy a studentů, o budoucí prestiž 
školy vůbec* Vysoká škola, jakožto centrum inteligence, musí mít 
svoji politickou váhu a vážnost. Musí' být respektována» Ovšem res
pekt ji nikdo "shora” sám nedá. Ten si musí získat svým vystupová
ním, zcela odlišným od "případu Majáles". Škola musí mít svoji 
vlastní politickou a výchovnou koncepci a tu si pak bránit před 
jakýmkoliv zásahem zvenčí® Vysoká škola a její funkcionáři musí 
osít svoji důstojnost» Tec už se o to zcela jistě můž® pokusit. • 
Bojujeme o demokracii a konservativní síly jsou na ústupu. Tato 
doba znosenú pro naše vysoké školy životní Šanci# Na druhé straně 
mají svůj dluh i studenti» Kromě politických projevů, na svou do
bu příliš odvážných a tedy potrestaných, se v průběhu Majálps 66 
skutečně vyskytla i řada vulgárností, která byly potrestány zcela 
právem. Povinností vysokoškoláka před veřejností i před sebou sa-. 
mým- je být vždy aa úrovni. Nahrazování vtipu a chytrosti vulgár
ností je argument nabídnutý protivníkovi. A těch má, ják se zdá, 
vysokoškolák stále dost, zejména v Plzni.
Doufáme, že-tento na naše posěry ^ezvy^le dlouhý článek, vyvplá 
odezvu v. všech, kterých se alespoň nějakým způsoben dotýká, a že 
tedy "Případ Majáles"na stránkách Indexu nekončí.

Zpracovali: F.Motlík, K.Pelák, V.Urban
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JSEM ROZPAČITÝ
Rozpačitost jo stav, kdy člověk neví kudy kam. A ještě ae muaí při tom přihlouplá tvá
řit. Pak je iluze dokonalá. 0 to nevědět kudy kam, o to nejda. Ale přihlouple ee tvá- 
rxt je v této situaci přece jen uměním. Všem je přece jasná věc - informovanost veřej
nosti dosahuje forem u nás nevídaných. Demokratizuje se na všech frontách. Duše mlado- 
Čechu i staročechů se rdí nad tou odvahou. ”A to všechno že tážeme se a ukazujeme 
na sebe prstem. Já si ale připadám jak na dobrém historickém filmu. Dobrém proto, že 
mě časem dokáže strhnout do děje a já mám dojem, ž© jsem to právě já, co se obírám krá
lovninou služkou. Ale co chvíli se proberu a zjižíuji, že sedím na vypolstrovaném se
dadle kina Eden. Sice trochu moc. dramatické, ale ta podrobnost mi nedá- spát. Za to kino 
jsem zaplatil 16 Kčs. A co zaplatím za tuhle podívanou? To zatím nemohu vědět. Každý 
z nás "študáků" se hládl hrdě — to jsem já, ta sociální skupina, která se nebála udělat 
Strahov. To jsem já,-budoucí intelektuál • ta skupina, • která nyní převrací Českosloven
sko aa ruby. Ais co budeme říkat, když se to nepovedá. Ke každý krejčí ušije ze starého 
kabátu nový a slušivý. A co děláme proto, aby se to povedlo? Plzeň nemú svého Vaculíka, 
svého Müllera, svůj spor mezi ČSM a studenty. Horlivě se bavíme o aktuálních tématech, 
protože Jsme přece inteligentní. Konečně se také děje nčco u nás. A - již jé tady - 
ten dlouho hledaný nacionalismus. Ale já doufám, že Praze jde o něcc jiného. 0 interna
cionalismus. Proto asi žijeme v provincionálním městě, abychom měli takový názor. Když 
se v Praze obouvají do těch nejvyšších. funkcionářů, tak si v Plzni zakáže zodpovědně 
nezodpovědný člověk celostátně povolené promítání filmu Evangelium sv.Matouše. Viz te
levizní a filmové noviny. Prý prohlásil "jen přes mou politickou mrtvolu". A uvidíme 
my ji snad někdy? Budeme ji moci vystrojit pohřeb? Nebo budou tito lidé pohřbívat nás? 
Aby totiž bylo jasno. Polovina z nás se‘v Praze bije - za'nás. Když vyhrají, vezeme ae 
spolu na ověnčeném voso. V opačném případě - dál nemusím připomínat. Když se v Praze 
jalo na hrob J. Masaryka demonstrovat úctu k tomuto muži, Plzeň se o tom dozvěděla až • 
z novin. A přece má dost obyvatel k tomu, aby se představila jako určitá moc. Pocit sí-

• ly zde bude hrát asi důležitou úlohu. Pohleňme na škodovku. Stojí proti vlně. Patrně 
je nás studentů málo na to, abychom se cítili silní. Co bráni tomu, aby so například 
Plzeň zařadila do čela vlny? Ptal jsem se po různu studentů z medicíny» ja^é problémy 
ža je tíží. A tížily. Jednomu jezdil pôd okny buldozer, druhému nechutná^ knedlíky 
v menze. Z těch vyšších principů se stoprocentně Objevovala stížnost na nedostatek 
peněz. Jsme patrně angažováni do věcí finančních tělem i duší. Jak ale dojít ke zlepše
ní situace, kdo ji muže zlepšit» to se již vymyká našemu přemýšlení. Kde je doba, kdy 
zvláště medici byli tak.hrdi na své svobodné povolání, na akademickou svobodu. To snad 
zaniklo snížením platů? V praže vznikla ARS. Organizace, která by mela být schopna 
mnohé nevyřešené otázky vyřešit. Je u nás náznak jakéhosi doje v této oblasti? Jo. 
Studentští představitelé, vysokoškolská rada se přiklánějí k zachování ČSM. Důvody? 
To je totiž bez problémů. Organizace je zaběhnutá a nikdo z nás se nemusí starat 
o jakési novum. V cizině je běžná pracce samostatných studentských organizací. Vzpomeň
me ASTA v NSR. Bude to patrně tím, ža jsou organizačně schopni takový čolek vytvořit 
a udržet. Též Praha asi bude myšlenkově na stejné výši. A důvody plzeňských studentských 
funkcionářů. "Nikdy jsme neměli spory s ČSM. Našim., přáním vždy vyhověli." Proč novou 

''organizaci, když se stará ještě hýbá, že tím podtrhujeme nohy našim kolegům, kterým
jinak fandíme, to je již věc jiná. Odkud by měl přijít in^úls? Domnívám se, že shora. 
Sami studentští představitelé by měli přijít na to, co je pro nás i pro budoucnost 
v k-řkjší. Od. nich by měli vyjít i teoretické základy nové organizace. Pohodlnost 
a prozatímní výhody jim brání něco takového udělat, fiíkám to proto, že si syslím jen 
tonejlepší o jejich duchovní úrovni. X/ si zmizíme aa okresní špitálky a továrničky, 
ké svým šroubkům a slepým střevům a ke svým dvanácti stovkám nástupního platu. Budeme 
žehrat, že se na nás děje viditelná křivua, ale že" bychom si někdy křivdili sami, to 
nás nenapadne. Mimo jiné napjatě očekávám srdečné vyjádření někoho z těch, kterých se 
toto povídání týká. Každý si přece nějak stojíme.

Jonáš



PRŮVOD BUDE !!!
Majálesový štáb rozhodl, že Majáles bez průvodu si nelze představit a tak p©- 

změnil svůj původní (upřímně řečeno poněkud opatrÄcký) plán .následujícím způso
bem:

Slavnostní vyhlášení Majáles vypukne v neděli 5.května v prostoru kolejí na 
Borech pravděpodobně již v 7 hodin (ráno, samozřejmě, v tomto ohlodu ja Majáleso
vý štáb dosti optimistický; v případě, že. by snad selhala metoda osobního přesvěd
čování, které by měli provádět na dívčí koleji chlapci a naopak, uvažuje se o tom, 
aby budíček provedla dechová hudba ministerstva vnitra). Po tomto zahájení se 
zformuje průvod, který ser odebere třídou l.máje, přes náměstí a Slovanskou třídou 
až na konečnou stanici tramvaje č.l. Tím skončí propagační poslání průvodu pro 
veřejnost a nastane jeho druhá fáze, turisticko vytrvalostní. Jsho dalším , a ko
nečným cílom bude totiž areál letního kina pod Radyní (zvaný též Výrovna), účast 
v této druhé etapě je zcela dobrovolná a nezapočítává se do celkové klasifikace. 
Pro všechny účastníky, vyčerpané předchozí propagační činností nebo jakoukoliv 
jinou činností, bude k dispozici dostatečný počet autobusů, které je levně a bez
pečně přepraví do Plzance, který jak znáno leží v těsné blízkosti zmíněné již 
Výrovny. Průřez dalším programem již jen telegraficky, nebot jsme o něm již refe
rovali v minulém Indexu: Koncerty studentských kapel, bienále významných osobností 
(Majálesový štáb už poslal pozvání všem hercům, spisovatelům a jiným význačným 
osobnostem, které mají nějaký vztah k Plzni, tedy se zda například narodili, nobo 
©ženili, nebo strávili část svého plodného života), výstava kraslosleného humoru 
(nejspíš® Kantorek, možná, i Herman, ale ten má zatím přeiarčtěné finanční požadav
ky), Hyde park, vinárna, pivnice (na rozdíl od jiných atrakcí tyto posledně dvě 
jmenované po celý den), soutěž v jídle, soutěž v bahně (eventuelně obojí dohroma
dy), střelecká soutěž prakem, kuličkiáda, volba krále Majáles, a mezi tím vším 
tanec a jakékoliv další šprýmy, kterými účastníci překvapí své kolegy z jiných 
fakult. Celá slavnost má skončit v pozdních večerních hodinách ohňostrojem ve 
spolupráci s vojskem (nedojde-li do té doby k odzbrojení), načež budou účastníci 

’ ponecháni na pospas mrazivé tmě, vlkům a místním obyvatelům. Ti, kteří přežijí, se 
v časných ranních. hodinách urychleně přesunou zpět do Plzně, aby stihli přednášky 
ve tři čtvrti na osm. Neníoršem vyloučeno, že zejména v této závěrečné fázi dojde 
ještě k menším upřesněním.

Majálesový štáb hodlá pozvat na svoji najbližší schůzku přední akademické funk
cionáře všech fakult a požádat je, aby Majáles poskytli plnou, zejména morální pod
poru. 5táb nechce, aby se studenti vzdali svéhopráva otevřeně projevit své poli
tické názory ne veřejnosti pr ostřednictvím průvodu, ale také nechce, aby se opakovaly 
některé vulgárnosti z minulých let. K tomu zárukou by měla být dobře fungující stu
dentská Majálesová policie (vybavená kapesnísui rozstřikovali ISD a označená zdaleka 
viditelnými čísly).

Oprava: 21.ř.shora vytištěno ^kreslesloného", má být správně "kresleného"; tato chy
ba vznikla v sazárnč a nemohla být pro nedostatek času již odstraněna.
Děkujase za pochopeni.

redakce

K článku Jsea rozpačitý na, vedlejší straněj
Tesne před uzávěrkou tohoto čiela jsme dostali in
formace, ktoré juou dobrou odpovědí na určitou skapsi 

_ autora článku, ohledně studentského hnutí v Plzni.
Zasedání vysokoškolské rady dne 19.března se totiž velni lišilo od všech předchozích 
(na sei právě Jonášfiv článek reagoval). Zástupci všech fakult se totiž shodli v jed- 
aon, že ČSM patří minulosti a že i' v Plzni je nevyhnutelně nutné založit samostatné
studentské organizace. Nedošlo se sice ke shodě o tom, jaký charakter by tato or

ganizace měla mít, ovšem sám fnkt, že se události v Plzni daly konečně do pohybu, 
je nanejvýš potěšitelný. v



HÓÓÓŘÍÍÍ !

"Zase nejaký požár”, povídá jedna babka druhé paší. A ono opravdu 
hořelo. Dokonce Stánek moudrosti - škola pedagogických nadějí. Stu
dentům začala hořet střecha nad hlavou. Protože tohle se. přece nestá
vá každý den - a my jsme také studenti - nesměli jsme svoji příleži
tost propást!
Plameny vesele šlehaly, eternit odletoval, Plzeňané okukovali. Deset 
hrdinných hasičských sborů urputně zápasilo s plameny, ale i š pocity 
studentů v davu, kteří snad ve skrytu duše doufali, že jim to konečně 
vyjde a že si školu budou prohlížet už jen na historických fotografiích... 
Ale naše srdce -■ a nejenom ta naše - zabušila zvědavostí a my jsme mu
seli být při tom. První dojem po proběhnutí postrtsnních dveří ve druhém 
patře... Opravdu malebný obrázek. Děkan a vedoucí katedry chemie kleče
li na katedře dějepisu, v rukou mokré hadry a u nohou plnící se nádoby 
vody. Proudy H^.0 se valily ze stěn a stropů. Když je deset hasičských 
sborů v akci, musí to být přece někde znát! Ani sny jsme neodolali a cho
pili se nacucaných hadrů, V době, kdy’ hrozilo propadnutí stropu, hlásil 
urousaný šéf chemie: "Jestlipak dostaneme také nějaký ten metál?".... 
A voda crčela dál a dál... Po noci přišel den a s ním i pohled na vy- 
konanou práci..Budova to přece jenom vydržela. Deset hasičských sborů 
se zapsalo do kroniky českých požárníků i Českého školství.

V.Hynčík - J.Babický

Požádali jsrae děkana, pedagogické fakulty, docenta PhDr. Jindřicha Vac 
ka o několik slov k požáru» Ochotně náir/vyhověl a miso jiné-násj řekl: 

"Během požáru, ale i po něm jsem byl mile překvapen rychlou pomocí 
studentů, zaměstnanců i takřka všech učitelů. Ü všech se projevil 
smysl pro povinnost tehdy, když šlo o skutečně vážnou věc. Projevili 
tak vztah ke svému pracovišti a ukázali, že jim není lhostejné být 
příslušníky právě této vysoké školy. Dostavilo se jich postupně dokon
ce tolik, žé jsme ani všechny nemohli okamžitě využít. Musím jim za- to 
vyslovit svůj dík i dík všech nejbližších spolupracovníků. Jejich zá
sluhou se nám podařilo zachránit dosti značné hodnoty, především i ně
které málo dostupné a cenné pomůcky. Teá půjde především o to, defini
tivně se vypořádat se všemi následky po požáru."



SAMÍ PROTI BAndě GANGSTERŮ
dnešním číslo revue INĽEX pokračujeme v otiskování seriálu pokračování, který j© 

překládán se zahramčtiny. Protože Vaše dopisy byly četná a vytýkaly nám krátkost úvq. 
du seriálu, uvádíme dnes3 pokračování najednou«

□
1« Pokračování

(V minulém čísle jsme Vás seznámili a rozhodnutím iaop.v.v. Casolcta a jeho přítele 
Karlíčka, jít po stopě starého zločinu. Oba hrdiny jsme opustili, když vyšli ze dveří, 
svého bytu a odebrali se směrem k West Parku.)
«Camelots*, pravil rychlou chůzí udýchaný Karlíček, “mámo co dělat, abychom tam byli 
před svítáním, je to několik sibiřských mil daleko.".
"A stejně bych rád věděl, jak jste v tom starém spise objevil něco novéhot"
"Ale Camelotc, vita co to ja intuice?’’
“Nikdy jsem o Vás nic tak špatného nařekl."
Karliček hned po nástupu k tajné policii za ovóho slídí a čal pracovat v oddělení 
ztrát panšti v komisi sklerózy. Brzy se z něj at .1 jeden z najlepších sl^orotiků své 
doby a tuto pověst si udržel at^le, i přes svůj jit vysoký vík.
“Cítím se opět jako za mlada, más» v krvi ní co jako jaro n ší nové éryI” ■
"Kéž by tomu tak bylo."
Oba muži se zasnili a přestali hovoří c, aby je zbytečrá ziuva příliš neunavovala před 
jejich, jak s@ domnívvli, těžkým úkoleia.

(konec pohračování)

2. Pokračování

Báno toho dne nasvědčovalo, že se léto snad konečná umoudřilo & že si na své přijdou 
všichni, jimž paprsky slunce zpříjemňují všední žxvot. V orunách stromů prospěvovali 
kočová ■ v. i t pr.l uvo-- ... . .ct ; il k nojhojneji usv-to— 
vovanýs přírodním místům ve městě. Chodili sem večer jenom milenci, kterým nezáleželo 
na okolním světě. Park měl totiž tajemnou pověst.

(konec pokračování)

3. Pokračování M

Kdysi dávno jeden z bohatých Austenitů, když odjížděl na dalekou cestu, .Ukryl sem 
všechny své peníze, které nemohl vzít sebou. Zanechal však také plánek místa, kde 
všechno schoval. Od těch dob se již objevilo několik plánku, ale žádný nevedl k cíli. 
Všechny byly podvržená falsa. Pravý plánek nikdo nikdy neviděl. A dnea už také nelze 
s určitostí říci, zda vůbec kdy jakýsi von Austenit zde svij poklad zakopal. Sama po
věst o pokladu by jistě lidi od návštěvy parku neodradila. Krčmě toho se totiž ještě 
vypráví, že po celou dobu od setměni do rozednění Austenitův duch hlídá svůj ppklad, • 
Koho prý uvidí, že parkem chodí, ton do roka zemře. A právě pro tuto pověst nepatří 
West Park k oblíbeným místům dokonce ani za jsného dne. Jedině policie před více než 
deseti lety s® pokusila poklad najít, ale neúspěšně. Jak dopadnou naši dva hrdinové, 
to zatím nevíme. Příroda ve West Parku je však nádherná. Právě proto, 'že sem nechodí, 
moc lidí, pustošivá lidská ruka zde tolik neřádila jako jinde. Vysoké kaštany a lípy» 
škrte jejichž větve vytváří slunce na písčitých.cestičkách různé stínové obrazce, to
polová alej, jejíž konče lze jen těžko dohlédnout a v neposlední řadě i tajemné- je
zírko a lolnúny a velkými listy Viktorie královské. Kolom parku je poměrně vysoká zad 
porostlá, břečtanem, která je rájem pro zpěvavé ptactvo, ale v noci slouží jako letiš
tě i sýčkům a sovám páleným i nepáleným. Tato tajčinnost celého prostředí spolu b pra
dávnou pověstí způsobují, že cestičky parku i lavičky okolo nich jsou většinou prázd
né. A sem přišli naši dva hrdinové.

(pokračování příště)



Antonín M., posluchač Vysoké Školy dopravu!
v Žiline náai telegrafoval:
Co se stalo se vše^i těsni starými tramvaje
mi, které dříve jezdily po piz^i ?
Odpovídáme:
Nekteré jsou v dopravních muzeích v zemích 
Varšavské dohody, jedna je v muzeu v Ankaře, 
dye na Filipínách a zbytek zakoupily pražs
ké dopravní podniky pro modernizaci svého 
vozového parku*

Josef No, posluchač SV-jaderník, se nás ptá:
Proč se staví naše první atomová elektrárna právě u Jaslevských 
Bohunic? *
Odpovídáme:
Protože u Jaslovských Bohunic je kóta 106 a tísná u ní je studánka 
s těžkou vodou, jejíž polohu nemůžeme samozřejmě ze strategických 
důvodů.zveřejnit.

Spytihněv K,, posluchač PF, se na nás obrátil s prosbou:
Mám od dětství červený nos. Dovedete si jistě představit', jaké 
to pro mne má společenská důsledky. Proto se ptám, zda se tento 
můj nedostatek dá nějak léčit?
Odpovídáme:
Odborník na slovo vzatý, A.K. z LF vás vzkazuje: Pijte a -on vám 
zmodrá.

Ing.J.Ž. z KVS se ptá:.
Od čeho je odvozena předpona ve slově propedel, zvláště je-ií 
dines každý pro?
Odpovídáme:'
Vážený čtenáři, na tomto příkladě vidíte nejlépe dnes tolik dis
kutovanou progresivitu Indexu. Právě na případu propedela ‘je jas
ně vidět, že jsme byli pro už tehdy, kdy ještě zdaleka všichni pro 
nebyli.

Karel P. z Plzně.poslal dotaz:
Dozvěděl jseE se, že požár Pedagogické fakulty způsobil škodu 
několik desítek tisíc Kčs; ©o je na tom pravdy?
Odpovídáme:
Vaše informace nebyla zcela přesná. Tato škoda vznikla nikoliv 
požárem ale jeho zdoláváním.

Počátkem března jsem dostal dopis od Tamary Miljutinové, která studuje na lenin
gradské universitě český jazyk a literaturu. Protože obsah dopisu je zajímavý a 
na pravidelnou korespondenci se sovětskými přáteli i značně nezvyklý, rozhodli 
jame se v.redakční radě Indexu otisknout jej v plném znění, tedy i ae všemi, zej
ména stylistickými chybami. " ,•

/J.Sabxcký/
Dobrý den, milý příteli !
Omluvte mě, že píši až dnos, ale dříve jsem bohužel neměla čas. Ovšem, i kdy

bych měla hodně práce, musila bych ai najít čas, abych Vám napsala. Nevím, proč 
najednou píši tento dopis. Možná, že chci Vám napsat o tom, co v těchto dnách 
vzrušuje celý svět - o zimní olyupiádě. Jde o to, že jsem málem tragicky zahynula 
z& směšných a velmi nesmyslných okolností ve vlastním pokoji. Jak víte, U.února 
hrálo mužstvo Československa se sbornou Sovětského Svazu. Předvídala jsem události



2 ČERNÉ KRONIKY.
• Nečakaný průběh mělo zasedání Majálesového štábu dne 11.březla 

ve večerních hodinách na MěV CSM. Namísto minerálky s příchutí 
.obdrželi totiž přítomní po láhvi lavorcvice, připravené původně 
pro zahraniční delegaci. Není dosud zcela jasné, zda šlo*o omyl 
přepracované sekretářky nebo o sabotáž nepřátelské agentury.Když 
byla záměna zjištěna, bylo již pozdě, nebol události dostaly rych
lý spád. Diskuse se stala nebývalé rušnou a od okamžiku, kdy stu
dent FE V.U.-překousl troubel dýmky tajemníka Městského výboru P.Č. 
začaly se objevovat i názorové rozdíly. Postižený P.Č. totiž tvrdil 
že se jedná o exkluzivní výrobek značky Monte Belle v hodnotě 
160 Kčs, zatímco V.U. si byl jist, že přesně stejnou dýmku viděl 
v trafice na náměstí za 12,50 Kčs. Za tohoto stavu, který hrozil 
vnést rozkol do mládežnického hnutí, se náhle probudil předseda 
a schůzi ukončil. Rozjaření funkcionáři se pak dali na pochod úlie 
cemi města za zpěvu písně "Generál šejna jede přes vesnici...", 
Čímž nejen porušili noční klid, ale navíc desorientovali mnoho ob
čanů, kteří narychlo přioděni vybíhali před svá obydlí s pytlíky 
a taškami v domnění, že se jim podaří levně nakoupit semínka. 
Doufáme, že tento politováníhodný incident bude v co nejkratší době 
prošetřen a budou z něho vyvozeny přísné důsledkybez ohledu na 
jména a funkce zúčastněných osob.
• Kpřípadu trestuhodného poškození socialistického vlastnictví 
došlo nedávno v Baarově ulici. Student K«F« z V.ročníku elektro- 
fakulty visel toho dne na zábradlí balkonu v 1.poschodí dívčí kole
je, když tu s aim náhle začal hovořit člen VB, mající náhodou 
cestu kolem« Dotazovaný K«Fe se silně zpotil a od potu jeho rukou 
během divou dnů zcela zrezivělo zmíněné zábradlí. Celou situaci 
nyní zkoumá komise pro korozi, jejíž odborný posudek co nejdříve 
přineseme. K«F« je již mimo nebezpečí*

• Dne 14»března krátce po poledni vezl J.T. ze S. ve svém star
ším voze Volkswagen 1300 část redakční rady Indexu. Vprostřed 
frekventované křižovatky u Práce začal vůz’náhle stávkovat, čehož 
využili šovinističtí nepřátelé našeho listu a bohatě- nám na zmí
něný starší vůz Volkswagen plili, pokud jim to dovolovala poměr
ně značná dopravní frekvence v těchto místech. Při odklízení vo
zu se zúčastnil i narychlo přispěchavší šéfredaktor Indexu F.M. 
Dík jeho intervencím a vlivným konexím byla posádka vozu jsštč 
téhož dne propuštěna na kauci.

a včas utekla za svého pokoje tam, kde lidé nejsou nakažení tou bláznivou nemocí 
a odvážně jsem překládala do ruštiny českého spisovatele Hoffmeisters, ačkoliv 
jaea se velmi chtěla dozvědět, co ss děje na stadionu. šla jsem se podívat na te
levizi, ala namohla jsem vůbec pochopit, co se dělá v místnosti, kde byl televi
zor. Jenom záda. Stojí stoly, na stolech lidé, aby všechno viděli. Ale jsem nic 
neviděla, jenom zády na stolech. Přiznávám, že jsem se doposud nerozhodla, komu 
mám fandit. To je pro mě moc těžké. Úprkem jsem se hnala nahoru do svého pokoje, 
vydechla si a opatrně otevřela dveře. Buchl- polštář lati k mým nohám. Vždyl jsem 
tc věděla! "Opovaž se říct slovo česky, živá odsud nevyjdeš!" Zabouchla jsem 
dveře. Co mám dělat, když jsou moje spolubydlíeítakoví fanouškové a vlastenci, 
šla jsem zpátky ke svým kamarádům, u kterých jsem si četla Hoffmeisters. Domů 
jsem přišla až když všechny spaly, protože jsem se bála.

Tamara
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